
  

 WOONSCHEPENKRANT 
bootbewoners, 
WOONSCHEPENKRANT 
 

 
 December 2011 

27-ste jaargang 
Redactieadres: 
Postbus 1130 
9701 BC Groningen 

 
 
 
 
 
        
  



 2 

 



 3 

Colofon: 
Uitgave Woonschepencomité Groningen 2011 
 
Redactie: 
Albertien van Dijk-Milatz , Gonneke Bonting, Ed Lankhorst,  
Ton Los (editor) 
 
Aan deze krant werkten verder mee:  
Paula Mulder, Klaas Koetje, Gert-Jan Braas en   
Arnoud Hoogsteen. 
 
Sponsoring en advertenties:  
 
Scheepsmakelaardij Fikkers 
RCG Groningen 
Scheepsinterieur Thomas 
Dokx 
Hunfeld 
Droogdok het Noorden 
Scheepswerf S.B.G. 
Noorderkompas 
Hettema  
Woonbootzoeker 
Waterborg Groningen 
Onderhoudsbedrijf Mahmoud (Younes) 
 
Foto voorpagina: Noorderhaven uit de mast van de Fernwind 
© Katharina van der Velde 
 

Oplage: 750 stuks 

 
 
 

Lees in dit nummer:  
 
Colofon      3 
Inhoudsopgave     3 
Van de redactie     3 
Van het bestuur     5 
Bestuur en communicatie    5 
Info voor B & W en Gemeenteraad 
Groningen: Wat is het WCG ?   7 
Oproep      7 
Noorderhaven: een interview   9 
Onderhoudsfonds Diepenring/ 
Noorderhaven van start    13 
Werkgroep Noorderhaven:  
enkele bevindingen     13 
Jaarverslag Rioolzaken 2011   14 
Verslag: zelf aanleggen van een  
rioolinstallatie     17 
Waar worden de waterbewoners in  
Groningen blij van?     19 
Pronkwater      20 
Door de Diepen     21 
Notulen Jaarvergadering WCG 2011  22 
Jaarrekening WCG 2010    26 
Nat nieuws      26 
Bijbootjes      27 
De Waterlijn deel 16     29 
Eva accepteert een ligplaats   33 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
 De Woonschepenkrant 2011 
 

 

Van de redactie 
 
Beste lezers, bootbewoners en die 7 miljard 
overige mensen, die dagelijks water nodig 
hebben, 
 
Fijn dat jullie allemaal weer in deze krant 
kijken, die wij met veel plezier voor jullie 
maakten. Het was in woonschepenland een 
beetje ongewoon rustig dit jaar. Stilte voor de 
storm, of mist en laaghangende bewolking?  
De toekomst zal het leren.  
 
Wij kozen als redactie voor het maken van 
een themanummer over de Noorderhaven, te 
beginnen met de luchtfoto op de voorpagina, 
en met een hoofdartikel van Gonneke, die 
Geke heeft geinterviewd. 
 
Over het verleden, maar vooral over de 
toekomst van de vrijhaven. 
De toekomst begint in Groningen. 
 
Wij wensen u heel veel leesplezier!! 
 
 

*** 
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Van het Bestuur 
 
Door: Albertien van Dijk-Milatz 

 
Op 1 december 2010 sprak Klaas Koetje in bij de 
commissie Ruimte & Wonen over het 
verbeterplan voor Noorderhaven en Diepenring. 
Hij besloot met de woorden: 
 
We willen u met nadruk wijzen op de 

mogelijkheden die er zijn om eindelijk eens een 

grote kwaliteitsslag ten aanzien van het wonen 

op het water te maken juist ook buiten de 

binnenstad. 

 

Zal het er dan nu van komen? Persoonlijk denk ik 
van wel. Klaas Koetje en ik participeren sinds 
november 2011 in het kernteam van het project 
“wonen op het water” onder leiding van een 

extern projectleider: Harry van Ommen. 
 
Vanaf  november 2010  hebben we in het bestuur 
zelf onderling uitgebreid gesproken hoe wij de 
toekomst van wonen op het water zouden willen 
zien. Een nuttige exercitie die uitmondde in de 
presentatie van plan 2030 op de algemene 
ledenvergadering van mei 2011, en goedgekeurd 
werd in de vergadering van 6 juni. Daarna is het 
plan aangeboden aan de wethouders en 
vervolgens werd bovengenoemd project 
opgestart.  

Er wordt gewerkt volgens het principe van 
“ANNA” en dat betekent: Altijd Natrekken, 
Nooit Aannemen. Dat geeft vertrouwen in de 
mogelijkheid om een goed resultaat neer te 
zetten. 

 

Wij zijn door het opzetten en het bijhouden van 
het archief  en het opstellen van plan 2030 dus 
goed voorbereid om bij te dragen aan het 
volgende beleidsplan. De intentie is om nu eens 
echt te laten zien dat woonschepen welkom zijn 
zoals “de mat van wethouder Visscher”, die we 

kregen bij het rioolproject, al aangeeft. 
 

In de tussentijd gaat het knap langzaam met de 
verbeteringen in de Noorderhaven en Diepenring. 
Wel worden voorbereidingen getroffen voor de 
afvalwatersanering en het plaatsen van 
brievenbussen en stroomkasten.  
 
Maar ja, varen gaat ook langzaam. 
 

*** 
 
 

Bestuur en communicatie 
 
Dagelijks bestuur (met hoofdtaken): 

Albertien van Dijk-Milatz (1ste voorzitter, 
penningmeester),  
Paula Mulder (2de voorzitter, secretaris)  
Klaas Koetje (3de voorzitter, communicatie 
achterban & politiek) 
 

Overige bestuursleden (met hoofdtaken): 

Gert-Jan Braas (website, riolering) 
Kees van den Donker (wallenkanten, wachtlijst) 
Ed Lankhorst (Noorderhaven) 
Akkie Oving (Noorderhaven) 
 
Het Dagelijks bestuur vergadert wekelijks, het 
complete bestuur elke maand. Daarnaast is er 
iedere 1e maandag van de maand  een 
inloopvergadering voor alle woonschipbewoners 
die meer willen horen of iets willen bespreken. 
De agenda van deze avond bevat de lijst van 
lopende zaken en wat verder ter tafel komt van de 
aanwezigen. 
 
Elke 1-ste maandagavond van de maand 

vergaderen we in de H.W.Mesdagstraat 72a. 

Aanvang 20.00 uur. Iedereen is welkom. Als er 

een belangrijk thema te bespreken is, en veel 

mensen worden verwacht, dan wijken we uit naar 

een grotere  locatie. 

 

Houd hiervoor de site: 

www.woonschepencomite-groningen.nl, je 

mailbox  én je brievenbus (voor de nieuwsbrieven 

op papier) in de gaten! 

 

De site is naast de vergaderingen het 
belangrijkste communicatie middel. We vullen de 
site met alle relevante ontwikkelingen.  

http://www.woonschepencomite-groningen.nl/
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Daarnaast verzorgen we bij belangrijke 
ontwikkelingen nieuws-emails en nieuwsbrieven 
op papier die worden rondgebracht, net als deze 
krant. 
         
Algemene email adres: 

 
woonschepencomite.groningen@gmail.com 
 
 
Op 22 november 2010 tekende het WCG een 
convenant met de gemeente Groningen.  
Wij presenteerden ons aan de aanwezigen met de 
volgende handout: 
 

 
Info voor B & W en Gemeenteraad 

Groningen: Wat is het WCG ?  
 
Het Woonschepencomité Groningen (WCG) is 
een vereniging van en voor woonbootbewoners, 
die de belangen van woonbootbewoners 
behartigt.  
 
Woonbootbewoners waren er wereldwijd altijd al 
in heel veel variaties, in Stad variërend van Kars 
Thaden tot Wubbo Ockels.  
Velen hebben dromen, bijna niemand draagt een 
pak. 
Wij waardeerden bijzonder de warme aandacht 
van Jannie Visscher bij het overlijden van onze 
oud-voorzitter Jan Dulfer, maar willen nu, net als 
hij deed,  aan de slag voor de huidige en 
toekomstige woonbootbewoners.  
 
Wij zijn er klaar voor, weet wat U getekend 
heeft! 
 
Doelstelling: 
 
Groningen woonschepenstad: 
 

 voldoende ligplaatsen voor elke type 
schip– ook voor varende schepen. 

 wonen op het water betaalbaar houden 
ook voor starters. 

 gelijke behandeling van 
woonbootbewoners en 
huizenbewoners op een wijze die recht 
doet aan onze woonvorm. 

 een goede rechtspositie voor bewoners 
op het water 

Projecten 2010: 
 

1. Het opzetten van een projectgroep 
ligplaatsen en wisselligplaatsen, als eerste 
voorwaarde én aanzet voor verantwoord 
beleid ten aanzien van het Groningse 
waterwonen: kwantiteit én kwaliteit. 

2. Rioolproject.  
3. “Meewerken aan planvorming 

herinrichting Diepenring”, inclusief 

behoud van de Noorderhaven als 
“vrijhaven” voor bewoonde varende 
woonschepen 

4. Optimalisatie van communicatie zowel 
met de eigen doelgroep, als  met 
organisaties van overige waterbewoners.  

5. Het uitbouwen van een constructieve 
communicatie met de gemeente, zowel 
met de politiek als met betrokken 
ambtenaren. Met name het aanleveren van 
kennis en deskundigheid op historisch, 
juridisch en technisch gebied betreffende 
wonen op het water. 

 
*** 

 
Hiermee zetten we onze woonvorm in de stad 
Groningen neer als een soort woonwijk. Wel een 
woonwijk die op RO/EZ nogal vergeten is..... 
Zijn we al toe aan bingo-avonden? 
 
 

Oproep  

Door: Paula Mulder 

Oproep 

De Koninklijke Vereeniging voor Volksvermaken 
heeft alle wijkverenigingen benaderd om van 
gedachten te wisselen over mogelijkheden om 
diverse wijken in de stad Groningen bij  de 
jaarlijkse festiviteiten rondom Groningens  Ontzet 
op 28 augustus (Bommen Berend) te betrekken. 
Ze denken hierbij aan een activiteit (bv Sport 
en/of spel, Serieus dan wel hilarisch, Individueel 
of in estafette/ team verband) die in elke 
deelnemende wijk plaatsvindt ergens voor de 
zomervakantie en waarvan de winnaars op 28 
augustus in de binnenstad gaan strijden om het 
“Groninger Kampioenschap”. Inmiddels hebben 

ze met een groot aantal wijken contact gehad en  
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Geke Veldman:  

“Samen plaatsten we de mast op het schip.” 

Bij: Noorderhaven: een interview (bladzijde 9) 
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zijn er wat ideeën over hoe dat zou kunnen. Als 
de plannen concreter worden dan laten we dat 
weten.  
Mocht er nu al interesse gewekt zijn om hieraan 
mee te werken, neem dan contact op met Paula 
Mulder via wcg.secretaris@gmail.com 
  

*** 
 

 
 
Noorderhaven: een interview 
 
Door: Gonneke Bonting 

 
Bakermat voor vrijheid, eigenheid en 

creativiteit 

 
De discussie over de vrijhaven Noorderhaven 
laait soms hoog op. Geke Veldman is een van de 
bewoners van het eerste uur. Ze woont nu op haar 
Valkvlet Otto III maar voer jarenlang vanuit de 
Noorderhaven met haar atelierschip de 
Verwisseling, een klipperaak. Ze vertelt hoe het 
allemaal begon. 
 
“Ik houd ongelooflijk veel van die haven!”  
Geke Veldman steekt haar sjekkie opnieuw aan 
en vertelt wat zij belangrijk vindt voor een 
vrijhaven. “Iedereen moet eigenaar zijn van het 

schip waarop hij woont. Hij moet er zelf mee 
kunnen varen. Vanwege veiligheid en 
kwetsbaarheid is het belangrijk dat je een schip 
verzekert en goed onderhoudt. En pas als je 
ermee vaart, word je geconfronteerd met je eigen 
schip.” 
 
In 1979 ging Geke in de Noorderhaven wonen, op 
de Verwisseling. “Een vriend van me woonde op 

een schip in de haven en elke keer als ik daar 
was, dacht ik:  dat wil ik ook.” Al van jongs af 

aan is ze gek op water. Geke is geboren en 
getogen in het Friese Sloten. “Ik was altijd op het 

water en leerde mezelf zeilen”, vertelt ze. Ze ging 

in Groningen wonen toen ze naar de 
kunstacademie Minerva ging en woonde in 
verschillende afbraakbuurten waar ze veel hinder 
ondervond door geluidsoverlast. “Totdat ik in 

1979 de Verwisseling kocht en erop ging wonen”, 

zegt ze. “De haven was al redelijk gevuld maar 

niet vol. De schepen die er lagen, waren allemaal 

na 1970 gekomen. Daarvoor was de 
Noorderhaven uitgestorven, een desolate plek. Er 
lagen alleen een paar werkpramen en schepen die 
graan losten. Toen redden enkele 
enthousiastelingen een schip van de sloop, om het 
weer op te bouwen, en voeren ermee naar de 
Noorderhaven. Sommigen gingen alleen op het 
schip wonen, anderen maakten hun schip ook 
klaar voor de chartervaart.” 
 
We hadden elkaar nodig  

 
Ze legt uit dat er twee soorten scheepsbewoners 
waren die zich thuis voelden in de vrijhaven. “Er 

waren mensen die op een schip woonden en 
bijvoorbeeld een baan hadden in Utrecht. Ze 
veranderden van werk en kregen een baan in 
Groningen. Die konden zo met hun hele hebben 
en houwen hier naartoe varen, afmeren en dan 
woonden ze in Groningen”, beschrijft ze de ene 

soort. “En er waren mensen met een ideaal. Just 

Vink, bijvoorbeeld, wilde een theaterschip. Dat is 
hem gelukt. Hij heeft zijn ideaal bereikt en trekt 
nu door het land met „Theater te water‟.” 
Zelf hoorde Geke ook bij de groep met een 
ideaal. “Ik gaf tekenles aan de Pedagogische 

Academie in Drachten en maakte intussen van de 
Verwisseling een atelierschip. Daar gaf ik 
schildercursussen en ik voer bijvoorbeeld met een 
groep cursisten vanuit Zoutkamp het Wad op om 
daar te schilderen”, vertelt ze. “Gedurende een 

half jaar vormde ik met een paar schepen, die 
voor en achter me lagen, een kleine, 
zelfvoorzienende gemeenschap waarin we elkaar 
allemaal nodig hadden. Want omdat er geen 
stroom en geen water was moesten we elkaar 
helpen. Als de waterboot kwam en je buurman 
moest werken aan de wal liet je ook zijn 
watertank vullen. Zoiets kon destijds op 
verschillende plekken in de provincie. Dat 
minimalistisch leven dat je leidt als je aan het 
varen bent, leefden we ook in de Noorderhaven.”  
 
Mast maken en cabaret 

 

“De Noorderhaven is voor mij echt de bakermat 

geweest. Het was een heel creatieve vorm van 
leven en dat is het nog steeds. Langzaamaan liep 
de haven vol met allemaal schepen waarop 
mensen hun eigen dingen deden. Ja, eigenheid, 
dat was belangrijk.” Ze vertelt hoe de 

havenbewoners elkaar hielpen, de deskundigheid  

mailto:wcg.secretaris@gmail.com
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die ze hadden aan elkaar doorgaven en een gevoel 
van saamhorigheid met elkaar deelden. 
“Zo heb ik geleerd hoe ik een mast kon maken 

voor de Verwisseling. Samen plaatsten we die op 
het schip. En toen ik even later de haven weer 
invoer met mijn verse mast werd ik luid toeterend 
verwelkomd. Op mijn beurt leerde ik het maken 
van een mast weer aan anderen. Zo kon iedereen 
zijn schip in goede staat houden. Toen een schip 
bijna zonk, zorgden we samen dat het bleef 
drijven”, vertelt ze. “En toen het vaarbewijs eraan 

zat te komen, gingen we met een groepje naar de 
Zeevaartschool om in de avonduren de benodigde 
papieren te halen. Voor ons havencabaret met oud 
en nieuw kwamen mensen van heinde en verre. 
Al die dingen maakten ons geloofwaardig.”   
 
Te pronk tegen vooroordeel 

 
Toen de haven voller werd, ging de gemeente 
zich ermee bemoeien. “Ze wilden pasjes invoeren 

die je moest gebruiken als je de haven uit voer of 
weer naar binnen wilde. Op die manier zouden er 
geen nieuwe schepen meer binnenkomen. Een 
uitsterfbeleid dus! Nou, daartegen zijn we 
natuurlijk in opstand gekomen. Het was een 
vrijhaven en wij hadden allemaal ons ideaal. En 
bovendien hadden we gelijk”, vervolgt ze 

verontwaardigd. “De haven was nooit helemaal 

vol want er gingen ook mensen uit. Uiteindelijk 
spraken we af dat de doorvaart minstens tien 
meter breed moest blijven, zodat de 
rondvaartboot er langs kon.” 
Dat ging goed totdat het volgende probleem zich 
voordeed. “Andere gemeenten gingen op slot. Ze 
wilden die rondtrekkende scheepsbewoners niet 
meer. Ze noemden ons „waterzigeuners‟. Dat 

vooroordeel moesten we zien kwijt te raken. 
Daarom organiseerden we Open Dagen aan de 
Hoge der Aa. Waarom daar en niet in de 
Noorderhaven? Aan de Hoge der Aa lig je te 
pronk!”, vertelt Geke. “Er was van alles. Ik met 

mijn kunstschip, Just met theater, het charterschip 
van Jan Roel en er waren een caféschip en enkele 
schepen alleen voor bewoning. De Jozephina was 
ons timmerschip. Daar was een werkplaats 
ingericht. We trokken veel publiek en mensen 
reageerden verrast. Ze waren verbaasd dat wij uit 
de Noorderhaven kwamen.”  
 
 

 

 

Subsidie 

 
Één van de dingen die de bewoners van de 
Noorderhaven een gevoel van vrijheid gaf, was 
het feit dat ze geen subsidie kregen. “Ons idee 

was dat bij subsidies eisen horen. En eisen 
verminderen de eigen vrijheid”, legt Geke uit. 

“Een goed voorbeeld daarvan vind ik het verschil 

tussen de koftjalken Neerlandia en Voorwaarts 
Voorwaarts. De Neerlandia was van Willem, die 
eerst op de tjalk Linquenda woonde in de 
Noorderhaven. Nadat hij de Linquenda had 
getuigd en charterklaar gemaakt, maakten we met 
een groep Noorderhavenbewoners een proefvaart 
op het Wad.  
Daarna kocht Willem een koftjalk, de Neerlandia, 
die hij restaureerde en tuigde. En ook met de 
Neerlandia voer hij als charterschipper, over de 
Nederlandse en Deense wateren. De Linquenda 
en de Neerlandia waren beide weer prachtige 
schepen geworden, zonder een cent subsidie.” 
Ook de Voorwaarts Voorwaarts werd 
gerestaureerd. Maar dat was een heel ander 
verhaal. “Tijdens de eerste Open Dagen met de 

bruine vloot aan de Hoge der Aa voer een 
journalist uit Den Helder met de Voorwaarts 
Voorwaarts Groningen binnen. De provincie 
kocht het schip om er het vlaggenschip van 
Groningen van te maken. Met ongelooflijk veel 
geld van de provincie is het schip opgeknapt”, 

vertelt Geke. ”Nou geloof me, er is nogal wat aan 

de strijkstok blijven hangen. En nog moet er altijd 
subsidie bij om de Voorwaarts Voorwaarts in de 
vaart te houden. Terwijl de Neerlandia altijd 
zonder subsidie heeft kunnen varen.” 
 
Eigen verantwoordelijkheid 

 
“Je kunt het woord „vrijhaven‟ niet alleen maar in 

verband brengen met vrijheid en 
verplaatsbaarheid”, zegt ze. “Iedereen is vrij om 

zijn schip zo op te bouwen als hij zelf wil. Of je 
het nou restaureert, er een getuigd schip of een 
vrachtvaarder van maakt of er een salonroef 
opzet. Hoe je dat ook doet, je hebt wel je eigen 
verantwoordelijkheid. Je schip ongeverfd, 
onverzekerd en onveilig laten liggen als 
goedkope woonruimte of studentenhuisvesting 
mag niet. Natuurlijk zijn er ook eigenaren van 
schepen die er wel voor zorgen dat ze die zaken 
goed voor elkaar hebben en daar moet ruimte 
voor blijven. Daarvoor is het een vrijhaven.” 

*** 
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Onderhoudsfonds Diepenring / 

Noorderhaven van start 
 
Door: Klaas Koetje 

Sinds 1 november is het Onderhoudsfonds voor 
Diepenring/Noorderhaven toegankelijk. 
Bewoners van schepen en arken in dit gedeelte 
van de stad kunnen een subsidie van 2500 euro 
krijgen bij een onderhoudsbeurt van 5000 euro. 
Bij groter onderhoud is het ook mogelijk een 
lening af te sluiten tegen een lagere rente dan 
banken rekenen. Het maximaal te lenen bedrag is 
25.000 euro. 

Hoewel de gemeente op aanraden van het WCG 
het Onderhoudsfonds heeft opgezet, hebben wij 
onze bedenkingen geuit bij de manier waarop het 
nu is opgezet. Wij zijn van mening dat een 
onderhoudsfonds mensen kan stimuleren om iets 
(meer) te doen aan het uiterlijk van de schepen en 
arken in de binnenstad voorzover noodzakelijk. 
Dit in plaats van regels te stellen die alleen maar 
intimiderend zijn en meestal slecht handhaafbaar. 
Het probleem van het Onderhoudsfonds is dat zo 
op het oog weinig mensen er gebruik van zullen 
kunnen maken omdat alleen verwaarloosde 
schepen en arken in aanmerking komen. De 
schepen en arken mogen echter ook weer niet zo 
zwaar verwaarloosd zijn dat het weinig zin lijkt te 
hebben om subsidie te geven of een lening te 
verstrekken. Veel moeilijker vinden wij de eis dat 
iemand die een lening afsluit die hele lening moet 
terugbetalen als het schip wordt verplaatst of 
verkocht. Naar ons idee betekent dat dat je je 
voor tien jaar vastlegt en dat lijkt ons niet 
aantrekkelijk. Dat je een lening altijd moet 
afbetalen, spreekt voor zich maar dat dat meteen 
moet als je om wat voor reden dan ook je schip 
verlaat of met je schip verhuist, lijkt ons niet 
aanlokkelijk. Als bestuur raden we mensen dan 
ook af om een lening af te sluiten. Wij hebben op 
dit punt ook onze bezwaren naar voren gebracht 
maar men heeft gemeend het zo te moeten doen. 

Ook wat betreft de subsidie zitten wat haken en 
ogen aan de regeling maar die zijn wat minder 
scherp en niet zo expliciet. Niettemin lijkt het 
erop dat wanneer je binnen drie jaar vertrekt, je 
het subsidie bedrag weer moet inleveren. 

Het zijn zaken die wat ons de positieve werking 
van een Onderhoudsfonds zullen ondermijnen. 
Zoals gezegd heeft de gemeente gemeend toch 
door te moeten zetten en wij hebben ze laten 
weten dat we wel zullen zien wat er in de praktijk 
gebeurt. Er is voor twintig schepen subsidie 
beschikbaar en er kunnen vijf langlopende 
leningen tot een maximum van 25.000 euro 
worden verstrekt. Dit geldt alleen voor het 
komende jaar. Na een jaar wordt de regeling 
geevalueerd en zal bekeken worden of het nuttig 
is geweest.  

Voor nadere informatie en aanvraagformulieren 
kun je terecht bij de dienst RO/EZ aan het 
Zuiderdiep maar via de website van de gemeente 
kun je ook alles downloaden. 

Wat op die pagina niet te vinden is en met enige 
moeite elders op de site van de gemeente is de 
feitelijke tekst van de subsidieregeling. 

 

*** 
 

 
 
Werkgroep Noorderhaven: enkele 

bevindingen 
 
Van de werkgroep 2009 

 

De werkgroep Noorderhaven heeft in 2009 al 
eens de sterke punten van de haven op een rijtje 
gezet. 
 
De Noorderhaven is een haven:   
  

 met dynamiek, beweging, afwisseling, 
verschillen en levendigheid 

 voor vaste bewoners, starters en tijdelijke 
bewoners 

 met een smoel en eigenheid, een beetje 
brutaal 

 met eenheid in verscheidenheid 
 voor pareltjes en vreemde vogels 
 met afwisseling in schepen en schikking 
 die recht doet aan zijn verleden 
  waar mooi en lelijk, oud en nieuw, 

gepoetst en rauwdouwers zonder 
onderscheid door elkaar liggen 

http://gemeente.groningen.nl/pdc/loket-bouwen-en-wonen/onderhoudsbijdrage-woonboot
http://woonschepencomite-groningen.nl/index.php/Bestand:Nadere_regels_par._8.6.pdf
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 Met een veranderend beeld en 
onverwachte doorkijkjes naar het water 

 Die gebruikt wordt door mensen van 
divers pluimage: bewoners, omwonenden, 
wandelaars, vissers, toeristen, bezoekers 
en wie in schepen is geïnteresseerd 

 met saamhorigheid, vrijheidsdenkenden 
en mensen die zich inzetten voor alle 
huidige en toekomstige bewoners 

 die gastvrij is 
 
De Noorderhaven is het mooiste plekje van de 
stad. Bewoners, omwonenden, bezoekers, 
wandelaars, vissers, kunstenaars en toeristen 
waarderen hem. De bewoners zijn trots op hun 
haven, die een grote aantrekkingskracht heeft 
voor allerlei groepen gebruikers. Mensen wonen 
en wandelen er graag. De plek waar de meeste 
foto‟s worden geschoten worden vanaf de Kijk in 

‟t Jatbrug.  
 
Visgraat of langsliggen? 

 
Visgraat is bij uitstek geschikt voor een haven 
met varende schepen. Je kunt er makkelijker 
tussenuit en weer ertussen. De lengte van het 
schip speelt daarbij slechts tot op zekere hoogte 
een rol, terwijl dat bij langsliggen een heel passen 
en meten is. Als er een schip tussenuit gevaren is, 
ontstaat er plotseling een gat. Een nieuw beeld 
met water. Nieuwe lijnen die vrijkomen. Als een 
schip dat langsligt wegvaart of erbij komt liggen 
verandert er alleen iets voor degene die er goed 
op let of er dichtbij in de buurt ligt. De visgraat 
heeft veel dynamiek, de verspringende 
achterkanten geven een levendig beeld, de 
afwisselende rij boegen net zo. Tussen elk schip 
is het zicht op het water. Als je er als wandelaar 
langsloopt wisselt het beeld voortduren. Bij 
langsliggen gebeurt dat soms pas 35 meter of 
meer verderop. Bij langsliggende schepen kun je 
de lijnen van één schip zien een schip in zijn 
geheel. Juist de afwisseling maakt de 
Noorderhaven rijk. Regel alles en de haven slaat 
dood. 
 
Randvoorwaarden 

 
10 meter vrije doorvaart is noodzakelijk. Er 
moeten ongeveer net zoveel vierkante meters 
bezet zijn als nu. Zo is er ruimte voor nieuwe 
bewoners nadat de onbewoonde schepen zijn 

vertrokken en kunnen schepen die uitgevaren zijn 
terugkeren in de haven. 
Leefbaarheid en veiligheid zijn natuurlijk ook 
randvoorwaarden. 
 

*** 
 

 
Jaarverslag Rioolzaken 2011 
 
Door: Gert-Jan Braas 

 

Wat is er het afgelopen jaar gebeurd? 

 
Het was voor wat betreft rioolzaken toch nog een 
aardig intensief jaar. In de oorpronkelijke 
planning zou alles aangesloten moeten zijn op 31 
december 2010. De aanemer kreeg dat om 
verschillende redenen niet voor elkaar. De 
gemeente en de waterschappen zijn de aannemer 
iets tegemoet gekomen door een half jaar uitstel 
te verlenen voor de finale opleverdatum. 
 
Het WCG heeft altijd aangegeven twijfels te 
hebben bij de kwaliteit van uitgevoerde 
werkzaamheden en gebruikte materialen. 
Uiteindelijk is onomstotelijk vastgesteld dat er 
slangen gebruikt werden, die niet van de 
toegezegde kwaliteit waren (lees: geurdicht).  
Omdat dit door de aannemer wel aldoor werd 
beweerd, is er door de gemeente aangedrongen op 
een oplossingstraject voor het herstellen van het 
vertrouwen en een voorstel om in ieder geval 
materiaal-technisch alle schepen op het gewenste 
niveau te krijgen. 
 
Vervolgens zou door een onafhankelijk 
inspecteur op 40 schepen een controle worden 
uitgevoerd. Dit zou als steekproef moeten dienen 
voor alle schepen van de 2e fase. 
Bij de tussenrapportage halverwege de 
steekproef, bleek dat de kwaliteit zo slecht was, 
dat de gemeente afzag van een verdere 
voortzetting van de proef. Om een lang verhaal 
kort te maken: ALLE schepen die de aannemer 
van een nstallatie had voorzien moesten door de 
onafhankelijk inspecteur gekeurd worden. Alle 
defecten en opmerkingen dienden door de 
aannemer hersteld te worden.  Eventuele eparaties 
of aanpassingen zouden nogmaals door de 
inspecteur gecontroleerd worden. Dit zou 
herhaald worden totdat de inspecteur zijn fiat gaf. 
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Precies de constructie die wij ook al bij de 
uitvoering van de 1e fase-aansluitingen 
gezien hadden willen hebben. 
 
Het project is zo rond halverwege het jaar 
afgesloten. Dit zonder het door de wethouder 
gewenste feestje. Er was te veel wat niet naar 
onze zin verlopen was. Als de installaties de 
garantieperiode goed doorstaan hebben lijkt een 
feestje ons meer op z'n plek. Het onderhoud 
wordt in de garantieperiode overigens niet  
uitgevoerd door de aannemer van het project. 
Wegens de kwalitatieve strubbelingen, is er voor 
gekozen dit te laten uitvoeren door Riezebos 
Genemuiden. Storingen moeten echter wel bij 
Boralit gemeld worden. Al met al is het, vooral 
door de externe controle, toch nog redelijk in orde 
gekomen, al had het op het communicatieve vlak 
beter gekund. En dat de gemeente iedereen een 
kokosmat cadeau heeft gedaan als goedmakertje 
voor de overlast, hebben wij een mooi gebaar 
gevonden. 
 
Tot slot is dit jaar ook een voorzichtige start 
gemaakt met de sanering van de Noorderhaven. 
Dat wil zeggen, er is een projectgroep opgericht 
die de mogelijkheden moet onderzoeken. Er heeft 
een orientatiebespreking voor deze aanpak 
plaatsgehad tussen de gemeente, Oranjewoud en 
een vertegenwoordiging van het WCG. Naar 
aanleiding hiervan heeft het WCG een 
voorlichtingsavond gehad met bewoners uit de 
Noorderhaven. Het WCG zal inzetten op 
IBA's en het in eigen beheer kunnen laten 
uitvoeren van de werkzaamheden. 
 
Wat gaat er het komende jaar gebeuren? 

 
Zoals gezegd, het project is afgelopen, en de 
komende 3 jaar zijn de installaties aan boord van 
de schepen gedekt door de garantie. We houden 
ons beschikbaar voor het signaleren van 
problemen, en indien die zich voordoen zullen we 
die onder de aandacht van de gemeente brengen. 
Het melden hiervan bij ondergetekende is dan 
ook graag de 2e actie die we zouden willen zien 
na het bellen van de reparatiedienst. 
   
We hopen dat er al op korte termijn een begin 
gemaakt kan worden met de sanering van de 
Noorderhaven. 
Wat ons betreft zou dat met het inzetten op IBA 
installaties snel kunnen starten, er zijn dan geen 

werkzaamheden op de wal nodig. Als er toch 
ingezet gaat worden op een systeem zoals 
beschikbaar voor de pleziervaart (afzuigen) of het 
systeem dat lijkt op wat er bij de overige schepen 
is aangelegd, voorzien we wel wat problemen.  
 
Het Hoornsediepje, naast de Hoornsedijk ter 
hoogte van het Hampshirehotel, valt nu ook onder 
de verantwoordelijkheid van de gemeente 
Groningen. Dat betekent dat deze schepen ook 
gesaneerd moeten worden onder de condities die 
golden voor de overige schepen van de stad. Er 
zal hiervoor ook een project opgestart worden. 
Details hierover zijn nog niet bekend. 
 
De aansluitingen in de Woonschepenhaven zijn 
ook nog niet afgerond. De schepen zijn voorzien 
van een installatie maar er wordt nog steeds op 
het oppervlaktewater geloosd. Aansluiting vindt 
pas plaats als de steigers en de haven indeling zijn  
aangepakt. Het college van burgemeester en 
wethouders heeft onlangs een plan gepresenteerd 
dat 5 miljoen euro gaat kosten om de 
woonschepenhaven grondig op te knappen. 
 
En op korte termijn: de winter staat weer voor de 
deur. Controleer de warmtelinten en koppelingen. 
En denk even na wat er moet gebeuren en wat je 
gaat doen als het toilet het om een of andere 
reden het niet doet. 
 
Namens de rioolwerkgroep, 
Gert-Jan Braas 
 
Voor meldingen en vragen: 
wunderliebe@gmail.com 
06-51521379 
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Verslag: zelf aanleggen van een 

rioolinstallatie 
 
 
Door: Gert-Jan Braas 

 
Voor mij begon het, zoals bij de meesten, met een 
brief op de mat, en een paar weken later een  
telefoontje voor een afspraak. Een inventarisatie 
volgde, en dat ging maar gedeeltelijk naar het zin. 
 
Er zou in het plan van de aannemer een 
sanibroyeur in de woonkamer komen te staan, die 
ik zelf (tegen het geluid) zou moeten isoleren. 
Toen ik aangaf een ander type toilet te willen 
hebben, een droog toilet, werd mij te verstaan 
gegeven dat dat prima was, maar dat ik deze zelf 
zou moeten installeren en aansluiten. Een van de 
reden dat ik een droogtoilet wil, is omdat ik  een 
varend schip heb. Dat betekent dat er ook een 
vuilwater tank aangelegd moest worden. Er werd 
bij de constatering daarvan (in de niet al te ruime 
machine kamer) vrij luchtig gedaan over de 
installatie daarvan. Gezien de wijze waarop bij 
andere schepen uiteindelijk de vuilwater tanks 
zijn aangebracht, was mijn scepsis over eventueel 
verder verloop op dat moment op zijn plaats. 
 

Nu moet ik zeggen, dat ik er plezier in heb zelf 
dingen te ontwerpen en eventueel te bouwen. 
Hout, metaal, kunstof, software of wat dan ook 
maar. Als ik het zelf in elkaar kan prutsen, 
heb ik de voldoening van het zelf maken, en de 
zekerheid dat ik het ook weer kan repareren als 
het kapot is. Ik was dan ook zeer blij dat de 
mogelijkheid tot in eigen beheer uitvoeren van de 
werkzaamheden uiteindelijk ook werd 
aangeboden. Een beetje laat, en de aanleiding was 
ook wat treurig, maar de pret mocht het niet 
drukken. Zelluf doen!! 
 
Snel een plan gemaakt! Daar veel over na 
gedacht. Elk onderdeel in gedachten een paar 
keer construeren en monteren. Daarna het plan 
aan de kant, en hup een nieuw in elkaar gezet. 
Een ietsje anders dan de vorige versie. Dit hele 
proces moest helaas een keer of tien over. 
Het ontwerpen en bouwen van een rioolsysteem 
aan boord van een schip is geen dagelijks iets, 
en elk schip is ook nog eens anders. Rondkijken 
bij een ander kan voor sommige stukjes wel, maar 
vrijwel alles moet op maat gemaakt worden. 
 
Eerst maar eens uitleggen hoe de situtatie aan 
boord eruit ziet. Het schip heeft twee 
verdiepingen / woonlagen. In het ruim de 
woonkamer, douce/wc en twee slaapkamers. Aan 
dek is een opbouw met daarin een keuken met eet 
gelegenheid. De afvoer punten beneden in het 
ruim zijn: wc, douche, wasbak, wasmachien 
(onder de trap). Boven is slechts 1 afvoer punt: de 
spoelbak. 
 
In de oude situatie ging de uitvoer van de wc 
direct van boord via een uitlaat onder de aterlijn. 
Het water van de douche en het wasbakje werd 
verzameld in een bakje, en via een centrufigaal 
pompje overboord gezet. Dit loospunt zit boven 
de waterlijn (een paar centimeter slechts). De 
wasmachine heeft ook een eigen loospunt en  
loost zelf direkt over boord. Dat loospunt zit een 
20 cm boven de waterlijn. Ook nog niet erg hoog, 
maar aan boord gaat het koppel punt gelijk nog 
eens 20 cm omhoog. Dit geeft een vrijboord van 
40 cm. Ruim voldoende. De spoelbak van de 
keuken heeft een afvoer door het dek, en gaat via 
de machine kamer naar een loospunt ongeveer 40 
cm boven de waterlijn. Dan is er nog een 'loos 
punt' voor het condens water van de CV, maar die  
laat ik buiten beschouwing. Dat is geen grijs 
water te noemen. Tot slot een ongebruikte 
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doorvoer met afsluit kraan boven de roerkoning. 
(wat is dat nou weer? Wikipedia is je vriend: 
http://nl.wikipedia.org/wiki/Roerkoning). 
 
Al met al een totaal van 6 huid doorvoeren, waar 
van 1 onderwater, en 1 ongebruikt. Een aardige 
gatenkaas. 
In de nieuwe situatie zal er sprake zijn van 7 huid 
doorvoeren, waarvan 2 voor ontluchting, 1 voor 
overloop in geval van rioolpomp falen, 1 
ongebruikt bovenwater, en 1 ongebruikt 
onderwater. Het wordt er op dat vlak  
niet beter op. 
 
Tijdens het ontwerp waren een paar 
uitgangspunten en randvoorwaarden van belang: 
 - zo min mogelijk aanpassingen aan de romp van 
het schip. 
 - niets kapot maken *kuch* aanpassen als het 
niet strikt noodzakelijk is 
 - oude toestand pas weg, als de nieuwe in een 
uurtje gerealiseerd kan worden 
 - zo min mogelijk energie verbruik. (belangrijk 
voor tijdens het varen) 
 - het moet te repareren zijn als ik onderweg ben. 
(dus geen specialistische materialen of apparatuur 
als er een alternatief is bij de bouwmarkt om de 
hoek) 
 - als er er iets kapot gaat, moet er een direkt en/of 
makkelijk te realiseren alternatief  voorhanden 
zijn. 
 
De te gebruiken rioolpomp stond vast. De eisen 
die de gemeente stelde aan de te produceren druk 
liet niet veel opties over. Een HOMA GRP-16W 
van 1100 Watt. Het mag duidelijk zijn dat die 

alleen te gebruiken is als er walstroom oorhanden 
is. Ik heb een varend schip, dus een vuilwatertank 
is noodzakelijk. Er is ruimte voor twee tanks van 
80 liter. Een tank aan stuurboord en een tank aan 

bakboord. De Rioolpomp er tussenin. De tanks 
hebben een ontluchting, en een overloop. Zolang 
de tanks niet te vol zijn en de overloop dus niet in 
gebruik, functioneert de overloop ook als 
ontluchting. 
 
Waar alles verzameld moet worden is nu wel 
duidelijk. Blijft de taak de loospunten er op aan te 
sluiten. De spoelbak van de keuken loost direct 
op de vuilwater tank. Met het simpele 
verwijderen van een slang en het vervangen door 
een ander van een 1 meter langer, is het 
makkelijke gedeelte gelijk beschreven.  
 
Nu het spannende gedeelte: alles in het 
woongedeelte. Eerst maar eens een opvoertank 
gemaakt. Het oude tankje is niet meer dan een 
metalen bak met daarop een perspex plaat. Omdat 
er ook urine en wasmachienwater in komt, is die 
contructie geen optie: te veel geur-plezier. De 
nieuwe opvoertank is een serie aan elkaar 
gelijmde rioolbuizen, 3 units in totaal, gekoppeld 
door geurdichte slang. 
Genoeg voor een tussenopslag van 15 - 20 liter. 
De balgpomp in de machinekamer is doormiddel 
van een huiddoorvoer aangesloten en verzorgt de 
afvoer naar de vuilwatertank. 
 
Tot dit moment is nog geen afvoerpunt 
losgekoppeld. Alles is nog in de oude situatie.  
Eerst maar de wasmachien. Die staat vlakbij, en 
wordt niet elke dag gebruikt. En als het niet goed 
gaat, kan ik wel een week zonder. Met het 
koppelen van wat pvc bochtjes en een stukje 
slang is het snel klaar. 
 
De douche (en de spoelbak) komen wat 
kritischer. Elders douchen kan altijd, maar een 
eigen douche is prettiger. Opvangbak eruit, en 
een nieuwe (ook van rioolbuis) erin. De oude 
situatie had een filter ingebouwd. Nylon sokjes 
hielden alle haar en vet mooi tegen. Een vies 
klusje om te vervangen, maar dat hoefde niet al te 
vaak, en de centrifugaal pomp bleef zo relatief 
schoon. Die heb ik in 5 jaar maar 2 keer schoon 
hoeven maken. 
In de nieuwe situatie heb ik ook geprobeerd 
zoiets voor elkaar te krijgen. Tot nu toe werkt ook 
dit gedeelte naar behoren. 
 
Dan het laatste gedeelte, en ook dat met het 
meeste stress. De keuze voor een droogtoilet was 
makkelijk gemaakt. Maar de vraag was wel: blijft 
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het reuk vrij en gaat het bevallen bij het gebruik? 
Als ie er eenmaal staat moet ik het ermee doen. 
Een alternatief, en dan geen sanibroyeur, kost zo 
500- 800 euro. Dat gaat niet binnen het budget. 
 
Er stond een pomp toilet, met een uitvoer onder 
water. Sterker: het hele toilet zit onder de 
waterlijn. Ik ben al eens gewezen op het gevaar 
hiervan, en ik heb het ook al een keer mee mogen 
maken. Een lekkend rubber heeft gezorgd voor 
een natte vloer. Gelukkig was ik er op tijd bij, en 
al het water bleef in de 'natte cel'.  
Bij het vervangen van het rubber, bleek dat ik de 
afsluiter van de uitlaat niet goed dicht kon 
krijgen. Een bron van zorg en uitstel en mogelijk 
reden voor een werfbezoek. En dat alles voor het 
loskoppelen van een toilet. Met wat kunst en 
vliegwerk ben ik er toch in geslaagd de afsluiter 
voldoende dicht te krijgen, de slang tussen toilet 
en afsluiter te verwijderen, en het geheel goed af 
te doppen. Op dat moment was ik wel toiletloos, 
maar ook erg blij dat het zonder overstroming 
voor elkaar gebracht was. 
 
Het vervolg was het installeren van de nieuwe 
'doos'. Het meeste werk zat in de voorbereiding. 
Het juiste ontwerp bedenken, dat strak uitvoeren 
(precies werken is een kunst), en alle onderdelen 
goed voorbehandelen. Dat laatste betekend: alles 
in de epoxy. Omdat het een droog-poep systeem 
is, hoeft alleen de urine direct afgevoerd te 
worden, en eventuele geur. Dus gaten 
geboord voor slangen, en een set ventilatoren 
geinstalleerd voor lucht afvoer. De poep word 
opgevangen in een emmer, en wordt afgedekt met 
papieren handoekjes. Het droog systeem betekend 
hier dat de urine apart wordt opgevangen en niet 
in contact komt met de poep, wat geur productie 
moet verminderen. Dat is een verschil met het 
Nonolet systeem van 'de 12 ambachten'. Daarmee 
wordt alles tezamen opgevangen, en achteraf 
gescheiden. De poep gaat overigens de 
compostbak in. Ik schat dat na 2 jaar composteren 
iedere mogelijke vorm van besmetting met wat 
dan ook maar verdwenen is.  
De doos is nu geinstalleerd en functioneert naar 
behoren. Geur productie is vooralsnog niet 
aanwezig. Ik heb ook zonder ventilatie getest, en 
er was niets te ruiken. Het meest 'rare' was het 
niet meer hoeven uitvoeren van de doorspoel 
actie. Dat niet meer gek vinden heeft een weekje 
geduurd. 
 

Ik heb nu een volledig volledig rioolsysteem aan 
boord dat voldoet aan al mijn eerder gestelde 
eisen: 
 - in geval van pompfalen: voldoende veiligheid 
(overloop) en een backup die snel geinstalleerd 
kan worden  
 - alles wat kapot gaat, behalve de pompen, kan ik 
zelf zonder specialistische materialen fixen 
 - minimaal stroom verbruik (vooral als ik vaar) 
 - een onderhoudsarm toilet, dat niet ruikt, geen 
stroom gebruikt en geen geluid produceert 
 
Gert-Jan Braas 
Hoornsedijk 1010 

*** 

 
 
 

 Waar worden de waterbewoners 

in Groningen blij van? 
 

Door: A. Hoogsteen 

Groningen , november 2011.  

De gemiddelde bootmens zal in de afgelopen 
maanden de waarde van de aandelenportefeuille 
ook hebben zien dalen. Vaste-wal-bewoners 
maken zich al jaren druk om de daling van hun 
onroerend goed. En die huizenprijzen dalen nog 
steeds. Maar wat zijn eigenlijk de prognoses voor 
de waarde van het drijvend goed? Worden de 
woonschepen ook minder waard? Hebben die 
waterbewoners van Groningen ook last van de 
recessie? Je zou denken van niet. Met een 
wachtlijst van meer dan 100 gegadigden, hoeven 
inwoners met een kiel niet te vrezen voor een 
executie onder de hypotheekwaarde.  

Het is natuurlijk speculatie van de walkant in een 
economie van dure lucht tussen wal en schip, 
maar zolang het aantal plekken beperkt blijft, 
hoeft niemand te vrezen voor dalende prijzen van 
de ligplaatsen in de stad. We hoeven er niet op te 
rekenen dat de gemeente een nieuwe 
woonschepenhaven gaat aanleggen, hoewel er 
gefluisterd wordt dat er wilde plannenmakers zijn 
met grote ideeën voor het lege suikerunie terrein. 
Maar op de middellange termijn komen er zeker 
geen steigers bij.  
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Wel jammer voor de mensen die ook graag op het 
water willen aan wonen of voor de watermensen 
die graag een andere plek willen hebben omdat ze 
in een andere levensfase zijn beland: parkeerplek 
voor het blik op wielen, tuin voor de biologische 
selderij, dichter bij een supermarkt of school in 
verband met leeftijd. Misschien is het een goed 
idee dat er een eigen ruilmarkt komt van 
ligplaatsen, zodat bootmensen die toe zijn aan een 
ander plek ook mobiel kunnen worden. Eigen 
regie op de doorstroom bij de afmeerpalen past 
ook goed bij de houding van deze havenkapiteins. 
Het liefst willen woonbootbewoners de gemeente 
zo ver mogelijk weghouden. Met goede redenen, 
want de bureaucratische betutteling neemt toe, je 
mag tegenwoordig zelfs geen 2eextra bootje meer 
hebben.  

Laten we als vrije jongens en meisjes van het 
water, het allemaal zelf gaan regelen.  

*** 

 

Pronkwater 
 

Door:Albertien van Dijk  

 

PRONKWATER  

Hieronder de tekst van “Het derde Grootscheeps 

Scheepsdictee” geschreven door Bob van Dijk, en 

door een schip vol dicteefanaten (amateurs met 

taalaberratie) op de Jozephina werd 

neergeschreven. De winnaar registreerde slechts 

1 fout……. 

Kortgeleden gelastte Brussel de sluiting van de 
stadse suikerfabriek. Wég weeïgriekende 
beetwortellucht waardoor oma‟s zilverwerk zo 

deerlijk oxideerde. 

Het campagnecomplex  werd in tempo presto 
ontmanteld. Nog bruikbare  
raffinage-installaties werden versjacherd aan 
Libië. Daar zijn ze, heel geraffineerd, alsnog 
gebombardeerd door onze NAVO. Kaddafi gunde 
je geen Suikerfeest, toch?  

Jagers Sloopwerken, de steenvretertjes oet 
Midwolde, zorgde met veel panache voor de rest. 
Slotapotheose was de big bang van de 
witgekonfijte schoorsteenpijp die Bommen 

Berendwaardig onder dik gedonder opgeblazen 
werd.  

Ook vemen en pulpbrokjesloods van de 
kandijfabriek legden het loodje; slechts entrepot 
en rode rookleider restten. De gemeente 
acquireerde het wetland toen suikeroom het à 
raison van één eurootje op 19 augustus laatstleden 
afstootte. 

Nu pas overzien we het 133 hectare grote revier 
in al zijn onbevaren leegheid. Faunafreaks spotten 
in de vloeivelden buitenissige sijzen zoals 
pronkvogels, kneuen en dodaarzen; verder 
vlinders met biedermeiernamen als pronkmantel, 
blauwe glazenmaker en koninginnenpage. 
Botanici bewonderen verrukt de pronkboon, 
cichorei en ganzenvoet. Allen vermeien zich in 
bizarre aquafauna: waterkonijn, waterschoen en 
waterspuwer. En niet te vergeten: de waterspin en 
suikerspin ! 

Een bucolische idylle dus op A-locatie, geen 
zeemijl gaans van de A-kerk. Deze lap zwamp en 
beemd, een areaal met majem bij de vleet, 
schreeuwt gewoon om meer. De gemeente vraagt 
om lucide ideeën hoe dit perceel tijdelijk, id est 
voor 15 jaar, te bestemmen. Inzonderheid 
informeert men naar inventieve innovatie. De 
winnaar van het concours mag zijn visionaire 
gedachtegangen en zielenroerselen naar 
hartenlust verwezenlijken. Bent u ook behept met 
wilde scenario‟s? Het is kantje boord, maar ga 

haastje-repje naar info at Groningen punt nl ! 

Een joint venture van het woonschepencomité 
WCG met een nest hydrofiele architectenhonden 
stelt autarkisch waterwonen in het gebied voor, 
met een zweempje Kopenhaags Christiania. Zij 
denkt aan studentikoze containerkotten, 
Amerikaanse Airstreamcaravans en bovenaardse 
boombehuizingen. Geen antonpieckarchitectuur 
maar juist  Hundertwasserallure. Eco-elektriciteit. 
Weinig wurgende wetjes. 

Maar vooral veel vrije speelruimte voor 
bewoonde boten, met of zonder propeller: arken 
en scharken, prauwen en skûtsjes, vlaggenschip 
en kofschip. Ook notendopjes en 
pieremachochels horen er thuis. Doelgroep is niet 
de gesettelde beau monde maar Jan Modaal, Jan 
en alleman, en de dan inmiddels oude Frank en 
Janny, mits als scheepse schobbejakken met 
pijpenkrullen.  
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Zo kan Groningen groeien tot Neerlands 
woonschuitenmekka en heeft het er een bijou bij 
gekregen, een “pronkjewail” voor Stad en 

Ommelaand. 

Rest nog, bijdehante waterjoffers en waterraven 
van de gemeente, de denominatie van het nieuwe 
waterkwartier. Wat dacht u van “Suikerwater” ? 

 

 
*** 

 
 

Door de diepen 
 

 

Door: Gonneke Bonting 

 
Een rondje op de borrelboot 

 
Wie in de stad op het water woont, heeft 
ongetwijfeld borrelboten zien passeren. De 
opvarenden zijn met heel andere dingen bezig dan 
met varen. En toch voegt het feit dat ze op het 
water zitten iets toe aan wat ze doen. Maik van 
Heerd, eigenaar van café De Toeter en drie 
borrelboten, laat tijdens een heel speciaal tochtje 
zien hoe het er aan toe gaat op de feestsloepen.  
 
De laatste jaren zie je ze steeds vaker: 
borrelboten. Want steeds meer 
horecagelegenheden aan of bij de diepenring 
hebben er eentje in de vaart. “Vreemd dat ze nu 

pas komen”, vindt Maik van Heerd. Als eigenaar 

van De Toeter vaart hij met drie sloepen en 
verhuurt een fluisterbootje. 
“Ik studeerde in Utrecht. Daar heerst een echte 

grachtencultuur”, vertelt hij. “Toen ik naar 

Groningen kwam, was ik verbaasd dat die hier 
niet was. Maar de laatste jaren zie je steeds meer 
gebeuren in de grachten. Mij kan het niet te gek 
zijn. Het is toch geweldig, al dat gedoe op het 
water?” Maik, geboren en getogen in Gelderland, 

heeft van jongs af aan iets met bootjes. Hij bracht 
verscheidene vakanties door op het water en zegt 
de laatste zeven jaar steeds meer te voelen voor 
authentieke schepen. 
“Ik heb een tjalk gekocht die gebouwd is in 

1910”, vertelt hij. “Die wil ik in tien, vijftien jaar 

tijd opknappen en terug brengen in de oude staat. 
Mijn ideaal is om ermee door de provincie te 

varen en dan via Lauwersoog het Wad op te 
zeilen.” 
Met de sloepen van de Toeter blijft hij ook niet 
perse in de stad. “We maken wel „gewone‟ 

rondvaarten door Diepenring maar helemaal leuk 
wordt het als je meer doet op het water”, vindt 

Maik. “Live cooking, een higth tea of lunch 
terwijl je vaart, luisteren naar gitaarmuziek of 
ergens naartoe varen waar iets gebeurt.” Maarten, 

regelmatige bezoeker van de Toeter, geeft een 
voorbeeld: “Laatst zijn we met een groep van 

Global Networks, een netwerkorganisatie 
waarvan Maik bestuurslid is, naar Harkstede 
gevaren om te golfen. Dat was fantastisch.” 
 
Sinterklaas 

 
Een andere leuke tocht, die elk jaar terugkeert, is 
de intocht van Sinterklaas. “Ik wil er een traditie 

van maken. Dit is de vierde keer dat ik naar de 
intocht vaar. Daarvoor nodig ik een aantal 
bekenden met kinderen uit”, vertelt Maik terwijl 

hij de „Toeterboot‟, waarin 32 personen kunnen 

meevaren, afmeert bij de Maagdenbrug. De 
borrelnootschaaltjes op de tafels zijn gevuld met 
pepernoten, taai taai en chocoladegeld. En in 
plaats van „volwassen‟ muziek klinken de 

Sinterklaasliedjes van V.O.F. de Kunst uit de 
boxen. Een groep van zo‟n dertig ouders en 

kinderen, waaronder Maik‟s zoontje Luuk (1), 

stapt aan boord en de sloep vaart de Diepenring 
verder af. Maik geeft meteen de vaarinstructies 
door. “Als ik één keer toeter, moet je vooral niet 
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gaan staan”, zegt hij. “Dan varen we onder een 

brug door. En als ik twee keer toeter, zorg dan dat 
je niet boven de tafel uitsteekt.” Hij vaart de sloep 

tot aan de spoorbrug in het Noorden van de stad, 
waar de schepen van Sinterklaas en zijn gevolg al 
klaar liggen voor vertrek.  
 

Veilig 

 
Vanaf het schip van de goedheiligman roept een 
politieman Maik toe dat hij meer dan twaalf 
mensen aan boord heeft. “Klopt!”, roept Maik 
terug. “Ik heb een vergunning.” 
“Ik vind het goed dat ze de regels handhaven”, 

zegt hij. “Deze sloep voldoet aan de technische 

eisen, ik heb de verplichte zwemvesten en boeien 
aan boord en ikzelf en ook de anderen die ermee 
varen, hebben het klein vaarbewijs. Dat moet 
zodra je bedrijfsmatig vaart met meer dan twaalf 
mensen. Tot een aantal jaren terug was er vrij 
weinig te doen in de grachten. Nu dat meer en 
meer wordt, is het belangrijk dat het veilig blijft.”    
 

*** 
 
 
 
Notulen Jaarvergadering WCG 

2011 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

9 mei 2011 
 
Opening en vaststelling van de agenda 

 
Klaas Koetje opent de vergadering en stelt alle 
bestuursleden voor. 
Er zijn geen aanvullingen / wijzigingen op de 
agenda. 
 
 

Verslag jaarvergadering 20 mei 2010 en extra 

ledenvergadering 5 juli 2010 

 
Het verslag is gepubliceerd op de website en ter 
vergadering beschikbaar gesteld. 
Er zijn geen opmerkingen over beide verslagen. 
De verslagen zijn dan dus bij deze vastgesteld.  
 
Financieel jaarverslag 2010 

 
Het verslag is gepubliceerd op de website en ter 
vergadering beschikbaar gesteld. 
De kascommissie heeft het verslag goedgekeurd. 
Er is subsidie aangevraagd bij de gemeente en 
ook gekregen. Er is iets meer rente ontvangen dan 
vorig jaar. Er is voldoende buffer voor juridisch 
of ander advies dat ingeschakeld moet worden. 
Vraag: post activering, wat houdt dat in? Alle 
kosten betreffende activiteiten voor bewoners, 
zoals bijvoorbeeld huur vergaderlocaties. 
In de vergadering wordt de jaarrekening 
goedgekeurd en wordt Albertien gedecharceerd 
van de verantwoordelijkheid betreffende de 
jaarrekening. Nieuwe leden van de kascommissie: 
Tonny Horst en Marjon Luitingh. 
 
Inhoudelijk jaarverslag 2010 

 
Het verslag is gepubliceerd op de website en ter 
vergadering beschikbaar gesteld. 
Stil wordt gestaan bij de afwezigheid van Jan 
Dulfer die voor het eerst niet bij de 
jaarvergadering is. 
Verder zijn er geen opmerkingen over het verslag. 
 
 
Bestuursverkiezing 

 
Herkiesbaar zijn:  

 

• Albertien van Dijk 
• Gert Jan Braas 
• Paula Mulder 
 
Unaniem zijn deze bestuursleden herkozen. 
 
Verkiesbaar op voorstel van het bestuur is Akkie 
Oving. Akkie werkt bij jeugdreclassering, woont 
al heel lang in de Noorderhaven, heeft 2 kinderen 
samen met Peter. Wil kijken hoeveel tijd het 
bestuurslid zijn kost en kijkt nog welke 
aanvulling zij kan zijn. 
Akkie is unaniem gekozen. 
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Voortgangsrapportage omtrent het riool 

 
Gert Jan licht toe wat er het afgelopen jaar is 
gebeurd. Ongeveer 1 keer per maand is hij samen 
met Klaas en Albertien bij de klankbordgroep 
aanwezig geweest. 
Doordat er incidenten waren door verkeerde 
slangen (het goedkoopste soort slang is gebruikt 
en deze zijn niet geurdicht) die gebruikt waren, 
werd zichtbaar welke problemen er waren 
rondom de installaties. 
Hierdoor zijn door een onafhankelijke controleur 
10% (40) van de schepen gecontroleerd. Na 20 
schepen is deze controle gestopt omdat zichtbaar 
werd dat de installaties boven gemiddeld slecht 
waren uitgevoerd. Toen is besloten dat alle 
schepen gecontroleerd zouden worden van de 
tweede fase. Indien fouten ontdekt zijn worden 
deze hersteld door de aannemer en wordt er weer 
gecontroleerd, net zo lang alle problemen 
verholpen zijn. 
De schepen uit fase 1 worden niet gecontroleerd 
omdat deze al zijn opgeleverd. Gedurende 3 jaar 
zijn deze systemen in onderhoud bij de aannemer 
op kosten van de gemeente. Let op: mankementen 
kan je in deze periode laten verhelpen zonder 
kosten. Voor fase 2 gaat deze periode bij 
oplevering in.  
Werkzaamheden in eigen beheer; budget van € 

6.000,- exclusief btw. Geprobeerd is om dit 
bedrag hoger te krijgen. Dat is niet gelukt. 
Per 1 juni is in principe het project klaar en 
worden alle schepen opgeleverd. De dossiers 
worden dan overgedragen aan de gemeente. De 
gemeente gaat dan alle dossiers goedkeuren. Er 
wordt geprobeerd om ervoor te zorgen dat 
iedereen zijn eigen dossier krijgt, zodat in de 
toekomst hier, bij bv keuringen, gebruik van 
gemaakt kan worden. 
Voor schepen die om wat voor reden dan ook op 
1 juni nog niet klaar zijn, worden afspraken 
gemaakt over de planning. 
Op 10 juni komt er mogelijk een feestelijke 
afsluiting met de wethouder. 
En evaluatie komt daarna, waarbij zeker wordt 
aangegeven dat een aantal zaken niet goed zijn 
gegaan. 
Over het onderhoud en bv service verlening 
worden ook nog afspraken gemaakt. 
De schepen in het Hoornse diepje en de 
Noorderhaven worden niet onder dit project 
aangesloten. Binnen aparte projecten rondom 
deze kanaalvakken wordt de aansluiting 

meegenomen. 
Er is nog een aantal personen / schepen waar 
apart naar gekeken wordt omdat daar specifieke 
„problemen‟ spelen. Auke heeft bijvoorbeeld geen 

stroom aan boord en daardoor wordt het lastig om 
een installatie te installeren. 
 
Voortgangsrapportage omtrent project 

Groningen als 2
de

 woonschepenstad 

 
Albertien leidt dit punt in; Sinds het rapport 
Watergang is de gemeente het eens dat Groningen 
een Waterwoon-stad moet worden. Hoe zien wij 
dat nu eigenlijk zelf voor ons? 
Het bestuur heeft 2 plannen uitgewerkt; 
• Pilot project in water bij het Suikerunie 
terrein 
• Wonen op het water in 2030 
Dit is een discussiestuk met als einddoel er een 
handreiking van te maken om deze aan de 
gemeente te overhandigen zodoende hen een stap 
voor te zijn met betrekking tot de ontwikkeling 
van het wonen op het water in Groningen. 
Het stuk wordt op de vergadering verspreid, komt 
op de website te staan en we ontvangen graag de 
(schriftelijk) reacties van een ieder voor 1 juni om 
deze op 6 juni op de algemene vergadering verder 
te bespreken. 
 
Er zijn zo‟n 70 plannen ingediend voor het terrein 
van de Suikerunie en 1 voor het water, door het 
WCG uiteraard! De komende jaar 15 (misschien 
wel 20 jaar) wordt er geen definitieve 
bestemming aan het gebied gegeven.  
Het idee is nu om een pilot te beginnen voor 
ligplaatsen waar geëxperimenteerd kan worden 
met bijvoorbeeld duurzaam wonen. Misschien 
kunnen de ligplaatsen na 15 jaar definitief worden 
opgenomen in het totale bestand. En misschien 
kunnen dan de vloeivelden daar ook bij betrokken 
worden. 
Het college van B&W heeft in haar programma 
opgenomen dat serieus gekeken gaat worden naar 
ligplaatsen in het Hoendiep en Meerstad. Om niet 
te gaan wachten op de gemeente heeft het bestuur 
zelf een plan geschreven. 
 
Wat verder ter tafel komt / Rondvraag 

 
Jaco: plannen mbt de Oosterhamrikkade ikv het 
trambureau. 
Het trambureau heeft 3 varianten gemaakt voor 
de Oosterhamrikkade. 
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Paula en Klaas hebben halverwege maart een 
gesprek gehad met de heer Boerema van het 
trambureau waarbij onder andere afgesproken 
werd dat het WCG op de hoogte gehouden zou 
worden over de ontwikkelingen betreffende de 
tram en woonboten / ligplaatsen. 
Het trambureau heeft 5 bewoners uitgenodigd 
voor een bijeenkomst waarbij de plannen voor het 
Oosterhamrikkanaal werden toegelicht. Gert Jan 
is bij dit overleg aanwezig geweest. 
In die plannen komen 27 schepen achter een dam. 
Het WCG heeft inmiddels 2 brieven aan het 
trambureau en B&W geschreven. 
Jaco licht ook toe; tram moet over de busbaan. De 
visie op de wijk is nu niet meer actueel, maar er 
moet wel besloten worden hoe de verkeerssituatie 
die gewijzigd gaat worden door de tram, er uit 
moet komen te zien. Vanwege ecologische 
waarde. 
De bewoners zijn uitgenodigd om mee te denken 
over een plan. Dit is natuurlijk veel te laat. Tot 30 
mei is het inspraaktraject. Aanstaande 
woensdagavond is er een voorlichtingsavond 
betreffende het Oosterhamrikkanaal. 
17 mei is de officiële inspraakavond in het Paleis 
aan het Boterdiep. Schriftelijk kan ook bezwaar 
gemaakt worden. Daarna gaat het plan naar de 
raad, met status van bestemmingsplan. 
 
De communicatie tussen het trambureau en 
ROEZ is erg slecht. De watercoördinator van de 
gemeente heeft bijvoorbeeld aangegeven dat hij 
niets van deze plannen af weet. 
 
Reactie van de aanwezige bewoners; Het 
algemeen belang is dat de 27 schepen niet 
opgesloten gaan worden achter een dam. 
Daarnaast spelen er individuele belangen die 
voortkomen uit de opties die er nu liggen. 
Jaco heeft optie 0 ontwikkeld; de trambaan niet 
met gras en wilde bloemen laten begroeien. 
Doordat de trambaan met gras en wilde bloemen 
wordt bedekt moeten de hulpdiensten via een 
andere weg. 
 
Standpunt van het WCG is het overstijgende 
belang; de woonboten worden niet ingesloten en 
mochten er ligplaatsen verdwijnen, dan moeten er 
elders ligplaatsen bijkomen. 
De bewoners hebben individuele belangen en 
kunnen daar gerust over in gesprek gaan met het 
trambureau 
 

Jaco; de oever aan de Oosterhamrikkade. Op de 
plannen van de tram zijn mooie tekeningen 
gemaakt, maar dat is in realiteit niet het geval. 
Wie moet hij daarvoor spreken? Aanspreekpunt 
hiervoor is Jan Pestoor, stadsbeheer.  
Dit punt wordt ook meegenomen in het overleg 
met de watercoördinator Anne Helbig. 
 
Japke (Turfsingel) wil huidige ark overnemen van 
haar ouders en wil een nieuwe ark laten bouwen. 
Ton Ferkranus (ROEZ) heeft aangegeven dat er 
een authentiek schip moet komen. Volgens de 
huidige VOV mogen er inderdaad in de 
diepenring geen arken liggen. In het verbeterplan 
wordt wel gesproken over de mogelijkheid om in 
de Diepenring ook arken te mogen afmeren. Dat 
is nog niet definitief. Na de vergadering zal met 
Japke hier verder over gesproken worden. 
 
Sluiting  

 
Klaas sluit de vergadering om 21:21 met het 
verzoek aan degene die nog niet op onze maillijst 
staat vooral zijn/haar mailadres achter te laten 
zodat hij/zij door ons op de hoogte gehouden kan 
worden. 
 
 

*** 
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Jaarrekening  WCG  2010 
 
 

 
 
Door: Albertien van Dijk-Milatz   
 

 
 
Debet 
 
 
Saldo giro per 1 januari 2010   €   5.562,34 
Saldo leeuwrekening per 1 januari 2010  €        14,23 
Saldo rente plus rek. per 1 januari 2010  €   7.000,00 
Subsidie gemeente Groningen  €   2.572,00 
Rente leeuw en renteplus rekening  €        77,95 
Advertenties                                                           €       715,00 
           _________  + 
Totaal     € 15.941,52 
 
 
Credit 
 
Post 1 : activering    €   1.415.53  
Post 2 : communicatie    €   2.316,09 
Post 3 : Algemene kosten   €      815,34  
Saldo ING per 31 december 2010  €   2.845,38 
Saldo leeuwrekening per 31 december 2010 €          0,13       
Saldo rente plus rek. per 31 december 2010 €   8.549,05 
    ___________  + 
Totaal    €15.941,52 
  

 
 

 

*** 
 
 
Nat nieuws 
 
 
Door: Gonneke Bonting 

 

Bij schippersgezinnen valt de krant niet 
automatisch elke dag in de bus. Als je vaart, moet 
je er wat voor doen om je krantje te kunnen lezen. 
Maar gelukkig krijg je ook wel eens hulp van 
buitenaf. 

Het is nog maar zeven uur 's morgens als het 
vrachtschip door de brug vaart in het Noord-
Willemskanaal, onder de ringweg door. Voor het 
fietsbruggetje staan een paar vroege fietsers te 
wachten. Een man zet zijn fiets tegen het hek en 
zwaait met een krant. De schippersvrouw loopt 
net door het gangboord aan de andere kant van 
het schip. De man maakt een strak rolletje van de 
krant en zwaait er nog eens uitbundig mee. Dan 
ziet de schippersvrouw hem en haast zich naar de 
andere kant van het schip. 
De fietsers aan de overkant houden hun adem in. 
Zou ze het halen? Ze rent om de stuurhut heen. 
De man rolt de krant nog strakker op en zwaait. 
Hij rekt zich alvast uit om het aan haar te geven. 
Dan beheerst hij zich niet langer en gooit het 
rolletje naar haar toe. 
Opeens is het geen mooi strak rolletje meer. De 
bladen dwarrelen door de lucht. De fietsers aan de 
overkant zuchten. Vlak voordat de brug weer 
dicht gaat, verdwijnen de stukken krant in 
draaikolken naar de bodem van het Noord-
Willemskanaal. 
Geen nieuws vandaag. 
 

 
 
Dit is één van de veertig verhaaltjes uit mijn 
boekje „Da‟s niks en andere lezerijtjes‟. Een 
boekje om te lezen in de trein, op de wc of waar 
dan ook. Vol gebeurtenissen die zich afspelen op 
herkenbare plaatsen rondom de Groninger 
Martinitoren. Ze gaan over stadjers, Harenaren en 
passerend volk. Elk lezerijtje past op een 
bladzijde, is echt gebeurd en doet je op zijn minst 
glimlachen of fronsen. 
 
Da‟s niks en andere lezerijtjes kost € 12,95 en is 

te koop bij de boekhandel. Je kunt het ook 
bestellen via www.gonnekebonting.nl of 
www.boekscout.nl. Of ophalen bij mij op de 
loopplank van de Hoop doet leven aan de 
Hoornsedijk 1008.   

*** 

http://www.gonnekebonting.nl/
http://www.boekscout.nl/
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Bijbootjes 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ik zoek 2 lange, stevige vaarbomen in goede 
staat.  
Joost Adriaanse 
de Vriendschap 
idvanjoost@hotmail.com 
06-17294570 

Te koop: prijs: € 250,==  
 
Benzineaggregaat Gigator OHV 6000. 
Specificaties: 1 cilinder 4-takt luchtgekoeld. 1x 
uitgang 12 Volt aansluiting 3x uitgang 220/230 
volt. 1x uitgang 380 volt. Krachtstroom 3 fasen 
Voltmeter. Tankinhoud 25L. Gewicht aggregaat 
40kg. Afmetingen 60x46x44cm. 
spanningregeling AVR automatische regeling 
(Voor de Veiligheid) CONTINU VERMOGEN 
5,8 KVA = 5800 Watt  
PIEK VERMOGEN 6,5 KVA = 6500 Watt 
Honda Imitatie  
 
Klaas Koetje, Zuiderpark 1007, 0610585917 

Ligplaatsruil: 
 
Ik wil mijn ligplaats ruilen tegen een andere 
ligplaats binnen de stad Groningen. Mijn 
voorkeur gaat uit naar Julianaweg en 
Energieweg. Andere mogelijkheden zijn 
bespreekbaar mits gebruik van wallenkant en 
mogelijkheid tot plaatsen van een schuur. 
 
Neem contact op met W. van der Sluis, 
Zuiderpark 1005. 

Te koop aangeboden 
 
Aluminium bootje (65 kilo) merk: Quicksilver 
type 410. Met 6 pk 2 takt Yamaha bb motor. 
Optie: trailer + verlichting. Met enkele 
gebruikssporen, technisch prima in orde. 
 
Info Koos IJzerman 06 15668382 
 

Bijbootje ruilen 
 
Ik wil mijn stalen bijbootje Frieseschouw ruilen 
voor een polyester bootje of iets in de geest van 
Beenakker. Prijsafspraken n.o.t.k. 
 
Ton Los 
Ludina, Turfsingel 1004 
apmlos@hotmail.com 
06-51677443 

Te koop: Kotter Zetka32 
Vraagprijs € 25.000 
Erich Konstapel 06-19380035 

Bijbootje 
 
Alweer een hele tijd geleden is mijn bijbootje 
gestolen uit de Noorderhaven. Ik hoop nog 
steeds hem terug te vinden. Hij is wit, 2,5 meter 
lang ongeveer, lijkt op een overnaads sloepje 
maar is van plastic. Hij heeft een houten randje. 
Heb je hem gezien, wil je me dan bellen op : 
0652053727. 
Als je een soortgelijk bijbootje te koop hebt 
houd ik me ook aanbevolen! 
 
Annemarieke 
 

mailto:apmlos@hotmail.com
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De waterlijn: deel 16 
 
Door: Klaas Koetje 

 

 
 
 
Op zijn op een pelgrimage lijkende voettocht rond de Groninger binnenstad, heeft Friso, prins van 

Oranje en woonbootbewoner, een korte pauze genomen op het museumeiland. Na een filosofische 

uiteenzetting van de heer Peter Pan die op mythische wijze even rap verdwijnt als verschijnt, besluit 

de jonge telg van koninklijken bloede een fles wijn leeg te drinken om de somberheid te verdrijven die 

zich tijdens het gesprek met Pan in zijn hersens heeft genesteld. De beneveling lijkt hem echter in een 

worggreep te hebben genomen en gezien het lagedrukgebied waarin zijn gemoed zich bevindt, 

verwacht hij de komende tijd nog geen verfrissend briesje dat de kijk op het bestaan weer kan 

verhelderen. 

 
De effecten van de alcohol hadden zich heel snel in zijn lichaam geopenbaard. In zijn hoofd ronkte een 
suizen dat de duizeligheid versterkte. Hij zweette enigszins en moest meer dan normaal met zijn ogen 
knipperen om het wazige uitzicht een beetje bij te stellen. Al met al moest hij meteen toegeven dat het 
ledigen van een fles wijn zo vroeg op de dag, geen bijdehante toevoeging was aan de reeks opmerkelijke 
gebeurtenissen die hij deze dag zowel geestelijk als lichamelijk had ondergaan. 
-Foei, foei, foei, foei, foei……verzuchtte hij. Een eerste poging op te staan, liet hij voor wat het was. Soms 

was het verstandig om even de benen te testen en nog een ogenblik te wachten. Hij zou een schaaltje 
bitterballen kunnen bestellen om de maag een beetje te vullen en daardoor een bijdrage te leveren aan een 
versnelde afbraak van de alcohol die toch tamelijk luidruchtig door zijn lijf trok. Hij verbaasde zich dat 
alcohol zoveel lawaai in een menselijk lichaam teweeg kon brengen. Bij tijd en wijle leek het wel een 
ruzieachtige discussie tussen ambtenaren en bootbewoners waarbij de ambtenaren hun stoïcijnse gebrek aan 
inlevingsvermogen verwarden met rationeel en rustig te werk gaan tegenover de veronderstelde 
emotionaliteit aan de overzijde van de tafel, hetgeen echter niet meer en niet minder dan de geagiteerde 
argumentatie was van mensen die zich niet alleen onbegrepen voelden maar ook genegeerd in hun vermogen 
tot nadenken. 
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Als hij last kreeg van melancholie zou hij zich laten verleiden tot de grove onwaarheid dat de geschiedenis 
zich herhaalt. Op dagen als deze kon dat zomaar gebeuren. Een klaterende zon die het wulpse licht op de te 
duur gerestaureerde flanken van het museum laat vallen, rode wijn fonkelend in een glas en het ook op 
zondag nerveuze en luidruchtige komen en gaan van reizigers aan de overkant van het Verbindingskanaal. 
Hij zou er poëtisch van kunnen worden. Het Verbindingskanaal. De opengekerfde ader waarmee 
bloedbroeders hun bondgenootschap bezegelen. Of het Verbindingskanaal als de Jordaan waar gelovigen 
zich laten onderdompelen en met het wassende water hun zonden afspoelen en diepste overtuiging 
glinsterend op het voorhoofd laten etsen. Het geloof is immers groot. In de vooruitgang. De geschiedenis 
schrijdt voort alleen de gebeurtenissen lijken zo op elkaar. En mensen - mijn hemel zoals mensen op elkaar 
lijken - maar ook daar was enige evolutionaire ontwikkeling niet te ontkennen. Ten goede of ten kwade, 
Friso durfde er geen oordeel over te vellen. 
 
Hij deed een tweede poging en strekte zijn stram geworden benen. Hij nam nog een greep uit het bakje met 
nootjes dat de kelner had geserveerd en waggelde langzaam van het terras. Een van de rondvaartboten was 
gereed voor vertrek. Een grote groep Duitse bejaarden was aan boord gestapt. Dat ging als altijd gepaard met 
schrille kreetjes waaraan te herkennen viel dat het ging om mensen die geen zeebenen hadden. Die had je 
ook niet nodig aangezien de rondvaartboot als een blok beton in het water lag. Het was dat het ding zich 
door het water voortbewoog en door z‟n exhibitionistische overkapping onmiskenbaar een ruim zicht bood 

op water en stad rondom, anders zou je je niet op een boot wanen. Kennelijk was die zintuiglijke 
waarneming voldoende voor menig bezoeker om met angst en beven aan boord te stappen. 
Hij had zich vaak afgevraagd wat de lol was van een rondvaart. In Amsterdam was dat voorstelbaar. De 
wirwar aan grachten, de imposante grachtenpanden, het volk op straat. Daar viel wel wat te zien. Maar hier. 
Dit was een rondje om de kerk met hooguit een bonte vloot woonboten, een enkel opgekalefaterd pandje en 
als je geluk had een 'moonende' student of 'flashende' studente. Dat kwam ook niet vaak voor maar hij had 
het wel eens gehoord. Niet van mensen die met de rondvaartboot waren gegaan maar wel van jongens, altijd 
jongens die in kleine bootjes met luidruchtige buitenboordmotoren rond de binnenstad voeren. Om nu de 
minieme kans op het zien van ontblootte achterwerken of borsten te beschouwen als een onmisbare ervaring 
van een toeristisch vaartochtje rond de binnenstad van Groningen leek hem wat armoedig. 
Voor de vriendelijke doch te snel varende bemanning van de rondvaartboot werd het geld verdiend aan de 
vreemde omweg vanuit de Oosterhaven naar de Oostersluis en dan weer op de thuissteiger aan. Tijdens die 
omweg werd het bier verkocht en was het geklets over de bezienswaardigheden aan de wal even verstomd. 
Als de boot dan uiteindelijk het Verbindingskanaal weer opvoer leek het wel alsof de kapitein inmiddels zo 
graag zijn passagiers wilde dumpen dat hij met een snelheid voer waar met enige moeite een waterskiër 
staande zou kunnen blijven en de kleinere woonboten de kopjes op tafel in veiligheid moesten brengen 
vanwege de hekgolf die door het water werd getrokken. 
 
-Minuscuul geouwehoer, dacht Friso bij zichzelf terwijl hij langs het kleine groepje schepen liep waarvan er 
een paar toebehoorden aan oud-schippers die kennelijk weinig behoefte meer voelden om nog enig 
onderhoud te plegen. Alsof het een zwijgend protest was dat in de loop der jaren alleen maar luider zou 
weerklinken. Als er niet meer gevaren kan worden met ons soort scheepjes, als we hier ons brood niet meer 
mee kunnen verdienen, wat is dan het nut om het spul nog te onderhouden. En naarmate de jaren vorderden 
zou die schreeuw van verontwaardiging alleen maar harder klinken gelijk de lagen roest dikker werden en 
zich door de restanten verf en teer een weg vraten in het ijzer tot vroeg of laat de onvermijdelijke ondergang 
plaats zou vinden.  
De ondergang van een generatie, het definitief bijzetten van de Groninger binnenvaarthistorie in het 
mausoleum van de vergetelheid. Hoe lang was het immers geleden dat vrachtschepen zich voorbij de 
Oosterhavenbrug begaven en afmeerden om lading te lossen in de stad. Geen mens kon het zich meer 
herinneren. De kleine schepen van de hedendaagse vrachtvloot kropen, met hun zevenzestig meter tussen 
kop en kont, door het kanaal, konden maar nauwelijks de bocht nemen in de Zuiderhaven alvorens koers te 
zetten koers naar Assen. En op de terugweg was het ook al doorstomen tot het echte leven op Eems- en Van 
Starkenborghkanaal weer was binnengetreden. 
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Het waren de oud-collega's van buurman Olle Harm die min of meer in hetzelfde schuitje zat en daar altijd 
heel duidelijk over was geweest. Mensen die het beste met rust gelaten kunnen worden. Die niet meer te 
hoeven worden meegenomen in de vaart der volkeren. Mensen die gewoon op hun eigen onbegrijpelijke 
wijze, afscheid nemen van een bestaan dat voldoende waardigheid in zich draagt om te blijven leven, geen 
enkele behoefte meer voelen om het de buitenwereld naar de zin te maken. “Zie kinnen mie alkmoal de kont 

kussen”, had Harm gezegd toen een poging was ondernomen zijn schip op de riolering aan te sluiten. Friso 
was niet meer bijgekomen van het lachen: “Dat is pas duurzaam”. 
 
Het ongeduld om de restanten van zulke geschiedenissen te wissen, irriteerde hem. Misschien was dat wel 
het koninklijke in hem. Uiteraard, de Oranjes, zijn familie, viel van alles te verwijten. Tot op de dag van 
vandaag, met Alex als nieuwste vaandeldrager van onnozelheid. Maar het was geen kwaadaardigheid. 
Teveel mensen spelen mikado met balken en splinters en niemand ziet iets bewegen tijdens de poging de 
stapel uit elkaar te trekken. Juist zijn familiegeschiedenis, zijn familie, mocht beschouwd worden als de 
garantie dat de rechtsstaat nog bestond ook al twijfelde hij ook vaak genoeg aan de anachronistische 
draperieën die rond het koningshuis en de constitutionele monarchie bleven hangen. Een zekere 
modernisering zou ongetwijfeld weer wat respijt geven en daar waren Alex en hij natuurlijk ook mee bezig 
geweest. Maar ja, de tijd hè, de ego‟s. Alles leek zich te verenigen in verongelijktheid. 
 
Het land leek zich opnieuw uit te vinden in een vergaande vorm van willekeurige fatsoenlijkheid. En deze 
stad was daar geen uitzondering op. Het begint met posters van Serrano en het eindigt met de brute wil om 
een bejaarde vrouw van haar schip te jagen omdat het aanzien van de stad in het geding is. Het aanzien van 
de stad. Het mocht wat en hij keek nog eens naar het museum waarvan de directeur ongetwijfeld weer op het 
strand van Ibiza lag bij te komen van weer een jaar hard werken. Wat was nou slechter voor het aanzien van 
de stad. Ietwat wereldvreemde oud-schippers op hun roestende schepen of de overbetaalde museumdirecteur 
die het jaarlijks terugkerende tekort door de rest van de bevolking graag bijgepast ziet worden. 
 
Dit waren de vragen die maar eens uitvoerig aan de orde moesten komen in een stedelijk debatcentrum. En 
dat was dan ook precies de reden dat diezelfde museumdirecteur een van de initiatiefnemers van het Forum 
was geweest. Een gebouw dat geheel toevallig ongeveer op de plek van het voormalige Scholtenhuis zou 
verrijzen nadat een bejaarde landelijke politicus in een onthutsend rapport had vastgesteld dat er geen enkele 
gedachte achter het gebouw zat maar dat dat juist de reden moest zijn om te gaan bouwen. Nadat het rapport 
Terlouw was verschenen, doken ineens heel veel posters in de stad op ter promotie van een boek dat de oud-
politicus samen met zijn dochter had geschreven. Friso had een poging gedaan om te doorgronden welke 
ingenieuze marketingstrategie hier was opgezet. Diende het onderzoek naar nut en nutteloosheid van het 
Forum ter promotie van een misdaadroman of was Hellenhonden, zoals het boek heette, een impliciete 
waarschuwing die hij niet in het rapport over het gebouw kwijt kon omdat dat tenslotte het politieke leven 
van een partijgenoot moest redden.  
Friso kwam wederom tot de conclusie dat de menselijke intelligentie tekort schoot om op zo‟n grote schaal 

de bevolking om de tuin te leiden. Terlouw had zich in de val van zijn eigen ijdelheid laten lokken en wist er 
nu op twee manieren een slaatje uit te slaan. Friso had verzuimd bij de lokale boekhandelaren na te gaan of 
de roman plotseling beter was gaan verkopen. Hij vermoedde van niet maar wat had je aan een vermoeden. 
In deze tijd moet je alles nagaan en kun je niks aannemen. Alsof dat ooit anders was geweest maar sommige 
mensen zijn koppig en dus is er veel dat herhaald moet worden. Alles, behalve de geschiedenis. 
 
Hij keek Blote Bet in het gezicht. Ze had haar ogen neergeslagen. Dat viel hem nu pas op. Alsof ze zich 
schaamde voor haar blote lijf. Dat wonderlijke jongenslijf met de borstjes van een meisje van vijftien. Een 
kalf onder haar opgeheven rechterbeen, de voet rustend op de kop van het jonge beest. Waarom zou ze ook 
nog voor zich uit kijken. Voor haar ogen zouden zich akkers en weiden moeten uitstrekken maar dat uitzicht 
was haar nooit vergund. Als kind van een schipperszoon had ze zich afgewend van de stad. Ze wenste het 
niet meer te zien. 
 
Friso stond aan de andere kant van de Herebrug tegen de balustrade geleund. De gestileerde adelaars die met 
enige moeite in het ijzerwerk vielen te herkennen waren aan een nieuw verfje toe. Hij grijnsde. Het was te 
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voor de hand liggend. Splinters, balken. Wie onderhoudt wat en wanneer. En Blote Bet zelf dan. Met 
regelmaat werd ze weer omhangen of beplakt met troep. Friso liep er voor om, om haar haar bronzen 
naaktheid te laten behouden. Misschien moest hij haar gewoon stelen, van haar sokkel trekken, als een 
ordinaire dief, niet zo een die koper en brons verpatst, nee, ter bescherming, tegen het gespuis, tegen de hoon 
en spot zoals die haar ten deel was gevallen toen ze in 1953 op haar voetstuk werd geplaatst, bij hem thuis, 
in zijn woonboot leggen, beschermd tegen weer en wind (als hij zijn dak gerepareerd heeft) maar in ieder 
geval verzekerd van koninklijke tederheid, want je weet het tenslotte maar nooit, tegenwoordig, met die 
fatsoensrakkers en die kunsthaters, 
 
-Ik lijk verdomme wel verliefd, gromde Friso, op een beeld nota bene. Het moet niet gekker worden. Het is 
wat kunst vermag. Daar is geen waterstofperoxide tegen opgewassen. 
 
-Zouden Harry en Anna thuis zijn, vroeg hij zich plotseling af.  
 
(wordt wellicht vervolgd) 
 
  



 33 

Eva accepteert een ligplaats 
 
Door Albertien van Dijk-Milatz 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Zaterdag 10 december was het zover. Eva vertrok naar een vaste ligplaats aan de Hoornsedijk.  
Na 15 jaar op de wachtlijst was het wel even wennen aan het idee, maar na heel veel wikken en wegen, 
goede en slechte adviezen en een hele hoop soesa, hakte ze de knoop toch door en sleepte Tonny Horst haar 
uit de Noorderhaven naar een nieuwe toekomst. 
 
De havendienst bij monde van Anton Drost en Ton Ferkranus van Bouw en Woningtoezicht gaven het 
laatste zetje bij die besluitvorming. Zij maakten terugkeer in de Noorderhaven bespreekbaar voor als het niet 
bevallen zou. 
Kijk dat bedoelen we dus met samenwerking tussen WCG en ROEZ: mensen helpen! 
 
En: na aankomst stond Eva ons vrolijk uit te zwaaien! 
We wensen haar allemaal heel veel geluk op haar mooie nieuwe plekje buiten.
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